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Abstract: 

This study aims to shed light on industrial property as one of the 

emerging issues in contemporary financial transactions. Accordingly, how 

have modern jurists addressed this matter? And how has it been classified and 

grounded within Islamic jurisprudence according to established scholarly 

methodologies and principles? 

The researcher adopted the inductive method by tracing and analyzing 

the components of the topic through relevant Islamic legal texts and sources, 

interpreting them in light of foundational jurisprudential principles. A 

comparative approach was also employed to examine the perspectives of 

various Islamic legal schools. 

Based on this methodology, the thesis was divided into three chapters: a 

preliminary chapter, a chapter outlining the categories of industrial property, 

and a third chapter dedicated to the legal rulings pertaining to this type of 

ownership. 

Among the key findings of the study is that industrial property is 

considered a form of wealth and thus falls under the legal definition of 

property—contrary to the Hanafi position. As such, it is subject to the rulings 

and principles of Islamic law regarding sale, lease, and other financial 

transactions. These rights are protected under Sharia, and any infringement 

upon them is impermissible. Muslims are obligated to engage with such 

property in accordance with Islamic legal principles, and strict punitive 

measures should be imposed on those who cause harm to this form of 

ownership. 

The study also recommends the establishment of specialized teams to 

combat crimes—such as counterfeiting and imitation—committed against this 

type of property. 

Keywords: Industrial Property, Islamic Jurisprudence, Legal 

Classification, Patent, Trademark and Trade Name 

 

 

 

 

 



 

 

Résumé : 

Cette étude vise à mettre en lumière la propriété industrielle en tant que 

problématique émergente dans les transactions financières contemporaines. 

Dès lors, comment les juristes contemporains l'ont-ils abordée ? Et comment 

a-t-elle été qualifiée et fondée juridiquement selon les méthodologies et les 

principes établis par les savants musulmans ? 

La chercheuse a adopté une méthode inductive en retraçant les éléments 

du sujet à partir des textes juridiques islamiques issus des sources 

spécialisées, et en les analysant à la lumière des principes fondamentaux du 

droit musulman, tout en comparant les positions des différentes écoles 

juridiques. 

Sur cette base, le mémoire a été divisé en trois chapitres : un chapitre 

préliminaire, un chapitre consacré aux différentes catégories de propriété 

industrielle, et un troisième chapitre traitant des règles juridiques applicables 

à ce type de propriété. 

Parmi les principales conclusions de l’étude figure le fait que la propriété 

industrielle est considérée comme un bien, entrant ainsi dans la catégorie des 

biens patrimoniaux, à l’exception de l’école hanafite. Elle est donc soumise 

aux règles et principes de la charia islamique en matière de vente, de location 

et d'autres formes de transactions financières. Ces droits sont protégés par la 

loi islamique, et toute atteinte à ceux-ci est interdite. Les musulmans doivent 

traiter ce type de propriété conformément aux principes de la charia, et des 

sanctions dissuasives et strictes doivent être imposées à ceux qui y portent 

atteinte. 

L’étude recommande également la création d’équipes spécialisées pour 

lutter contre les crimes commis — tels que la contrefaçon et l’imitation — à 

l’encontre de ce type de propriété. 

Mots-clés : Propriété industrielle, droit islamique, qualification 

juridique, brevet  d’invention, nom et marque commerciale 
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